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اخبارخبر

 ورود طلا به کانال 4 میلیونی در صورت 
توافق

افزایش قیمت طلا به نفع 
طلافروشان نیست

رئیس اسبق اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: 
اگر توافق اتفاق بیفتد، تنش های بازار از بین خواهد 
رفت. در این صورت، اگر قیمت هر گرم طلا بین 
۴ و نیم تا ۵ میلیون تومان ثابت بماند، برای بازار 
بسیار خوب است؛ چون هم خریداران می توانند 
می توانند  فروشندگان  هم  کنند،  خرید  راحت 

طلا های خود را به فروش برسانند.
طلا  اتحادیه  اسبق  رئیس  محمدولی،  ابراهیم 
و جواهر تهران درخصوص وضعیت بازار طلا به 
خبرنگار اقتصادآنلاین گفت: بازار در حال حاضر 
به خاطر نوسانات شدید، وضعیت مطلوبی ندارد و 
در نتیجه، داد و ستد درون آن به اندازه ای که باید 
انجام نمی شود. البته نمی خواهم بگویم معاملات 
بازار کاملا به صفر رسیده، اما نسبت به وضعیت 
کلی صنعت طلا، اتفاقات خاصی در زمینه خرید و 

فروش در آن نمی افتد.
محمدولی افزود: دلیل اصلی این وضعیت هم 
و  می شود  ایجاد  روز  به  روز  که  است  نوساناتی 
بازار گاهی کاهشی و گاهی افزایشی است و این 
نوسانات نمی گذارد بازار به سمت آرامشی که باید 

حرکت کند.
وی ادامه داد: امیدواریم که اتفاقات خوبی برای 
بتواند  طلا  بازار  تا  بیفتد  ایران  اقتصاد  و  کشور 
وضعیت آرامش خود را به دست آورد. اگر بازار ارز 
که اخیرا توانسته تا حدودی آن را مدیریت کنند، 
بتواند این روند را ادامه دهد و قیمت ها کاهشی تر 
شود، طبیعتا بازار طلا هم به سمت آرامش حرکت 
خواهد کرد. امیدواریم این اتفاقات به سود کشور و 

مردم ایران تمام شود.
روند  تدوام  با  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
مثبت در جریان مذاکرات و انجام توافق بین ایران 
و آمریکا، قیمت طلا تا چه میزان کاهش می یابد، 
قیمت  که  کرد  پیش بینی  دقیقا  نمی توان  گفت: 
طلا به چه مقدار خواهد رسید، اما ممکن است در 

آینده قیمت ها کاهش یابد و بازار به ثبات برسد.
به این شرط طلا وارد کانال ۴ میلیون تومانی 

می شود
محمدولی اضافه کرد: اگر توافق اتفاق بیفتد، 
تنش های بازار از بین خواهد رفت. در این صورت، 
اگر قیمت هر گرم طلا بین ۴ و نیم تا ۵ میلیون 
تومان ثابت بماند، برای بازار بسیار خوب است؛ 
چون هم خریداران می توانند راحت خرید کنند، 
هم فروشندگان می توانند طلا های خود را به فروش 
این وضعیت باعث کاهش سردرگمی  برسانند و 
در بازار خواهد شد. این فعال بازار طلا گفت: در 
صورتی که کاهش قیمت ها در بازار طلا با ثبات 
همراه باشد، به این معنی که اگر قیمت ها امروز 
کاهش یابد، فردا دوباره افزایش نیابد، قدرت خرید 
مردم نیز افزایش می یابد و رونق به بازار برمی گردد. 
برای مثال الان اگر کسی بخواهد یک سکه تمام 
خریداری کند، باید حدود ۷۰ میلیون تومان هزینه 
کند، اما اگر قیمت ها کاهش یابد و مثلاً قیمت سکه 
به ۵۰ میلیون تومان برسد، طبیعتا قدرت خرید 

مردم بیشتر می شود و بازار رونق خواهد گرفت.
افزایش قیمت طلا به ضرر مردم و طلافروشان 

است
رئیس اسبق اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: 
افزایش قیمت طلا به نفع طلافروشان نیست و 
هم  طلافروش ها  نفع  به  قیمت ها  کاهش  اتفاقا 
و  قیمت  کاهش  در صورت  که  چرا  بود؛  خواهد 
بازار طلا  و ستد درون  داد  بازار،  در  ثبات  ایجاد 
بیشتر خواهد شد و این به نفع همه است. اگر 
قیمت طلا افزایش یابد و مثلاً به ۱۰ میلیون تومان 
برای هر گرم برسد، اما هیچ داد و ستدی در بازار 
انجام نشود، این به ضرر همه است. در حالی که 
بازار  یابد،  کاهش  منطقی  طور  به  قیمت ها  اگر 
فعال تر خواهد شد و مردم راحت تر می توانند خرید 
و فروش کنند. به گفته وی، کاهش قیمت طلا، 
اگر همراه با ثبات باشد، می تواند بازار را به مسیر 
درست خود بازگرداند؛ و در این وضعیت، مردم 
می توانند خرید های خود را انجام دهند و بازار رونق 
پیدا کند. محمدولی در پایان گفت: من نمی توانم 
به مردم بگویم که برای خرید طلا صبر کنند یا نه. 
را می گیرد.  تصمیمات خود  دارد،  پول  که  کسی 
اما نظر من این است که اگر وضعیت بازار سر و 
سامان پیدا کند و مذاکرات به نتیجه مثبتی برسد، 
مردم می توانند طلا را با قیمتی مناسب تر از قیمت 

فعلی خریداری کنند.

با حضور وزیرکشور، شهردار تهران و 
مدیرعامل بانک شهر صورت گرفت

امضای دو تفاهمنامه همکاری های 
مشترک میان بانک شهر و سازمان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور

رئیس  کشور،  وزیر  حضور  با  مراسمی  طی 
کمیسیون عمران مجلس،رئیس فراکسیون محیط 
شهردار  شهر،  بانک  مدیرعامل  مجلس،  زیست 
تهران، معاون عمرانی وزیر کشور، معاونان عمرانی 
استانداری ها و شهرداران مراکز استان های کشور؛ 
دو تفاهمنامه همکاری های مشترک میان بانک 
شهر و سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 

به امضاء رسید.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، مدیرعامل 
بانک شهر در این مراسم با تاکید بر حمایت های 
در  های شهری  پروژه  از  شهر  بانک  جانبه  همه 
تمامی شهرها ، تصریح کرد: این بانک از ابتدای 
تاسیس تاکنون ۱۸۰ همت تامین مالی پروژه های 
شهری را انجام داده است. احمدی با بیان اینکه 
پروژه های مهمی طی سال های گذشته در حوزه 
زیرساخت شهری، حمل و نقل عمومی و ... در 
شهرهای مختلف با کمک بانک شهر به سرانجام 
رسیده است، گفت: با امضای این تفاهمنامه و 
با همکاری شهرداری ها و معاونت های عمرانی 
استانداری ها تامین مالی برای پروژه های درنظر 
گرفته شده را در دستور کار داریم.مدیرعامل بانک 
شهر تصریح کرد: تلاش کرده ایم از ابزارهای نوین 
و انحصاری تامین مالی همانند: »برات کارت« با 
قابلیت های منحصر به فرد استفاده کنیم. احمدی 
گفت: بانک شهر امروز و پس از ۱۶ سال توانسته 
با حرکت درست در مسیر بانکداری حرفه ای ضمن 
افزایش  را  مهم، سرمایه خود  دستاوردهای  خلق 
داده و در میان بانک های برتر کشور از نظر حجم 

سرمایه قرار گیرد.

پیام تبریک مدیرعامل بانک رفاه 
کارگران به مناسبت روز ارتباطات و 

روابط عمومی

دکتر اسماعیل للـه گانی طی پیامی فرا رسیدن 
2۷ اردیبهشت ماه روز ارتباطات و روابط عمومی 

را تبریک گفت.
به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، متن 

پیام به این شرح است:  
بسمه تعالی

و  ارتباطات  روز  اردیبهشت ماه،  بیست وهفتم 
روابط عمومی را به تمامی کارگزاران و تلاشگران این 

عرصه خطیر و ارزشمند تبریک عرض می نمایم.
پرشتاب  و  امروز که تحولات شگرف  در جهان 
فناورانه، فضای ارتباطی را دگرگون ساخته، نقش 
ارتباطات اثربخش و روابط عمومی هوشمند بیش 
سازمانی  اهداف  پیشبرد  در  دیگری  زمان  هر  از 
سازمان،  هر  تپنده  قلب  به مثابه  و  شده  نمایان 
نقشی تعیین کننده در هدایت افکار، افزایش اعتماد 

عمومی و پایداری ارتباطات داخلی و بیرونی دارد.
و  اجتماعی  فرهنگی،  مختلف  عرصه های  در 
و  شفاف  حرفه ای،  ارتباطات  توسعه  اقتصادی، 
اعتماد  جلب  برای  ضروری  بستری  هدفمند، 
و  هدف  جامعه  رضایتمندی  ارتقای  عمومی، 
اقتصادی  و  اجتماعی  مأموریت های  پیشبرد 
به سوی  حرکت  تردید،  بدون  می رود.  شمار  به 
»روابط عمومی هوشمند«، مبتنی بر تحلیل داده، 
بهره گیری از فناوری های نوین و شناخت عمیق از 
نیازهای مخاطبان، می تواند جایگاه اقدامات اجرایی 
و برنامه های توسعه ای را در افکار عمومی تقویت 
کرده و هم افزایی سازمانی را به سطحی بالاتر ارتقا 

دهد.
ضمن تبریک مجدد این روز به فعالان عرصه 
ارتباطات و روابط عمومی، از درگاه خداوند متعال 
صحت، سلامتی توام با توفیق روزافزون  در ایفای 

مسئولیت های خطیرتان را مسألت دارم.
اسماعیل للـه گانی

نظام،  تشخیص مصلحت  مجمع  گذشته،  هفته 
پس از بررسی های چندماهه، با رأی بیش از سه پنجم 
را  پالرمو  کنوانسیون  به  ایران  الحاق  لایحه  اعضا، 
به صورت مشروط تصویب کرد. این کنوانسیون در 

چارچوب قوانین داخلی ایران اجرا خواهد شد.
این لایحه که قبلاً با ۵ شرط توسط مجلس و تأیید 
شورای نگهبان به تصویب رسیده بود، به ایران اجازه 
می دهد با رعایت قوانین داخلی به کنوانسیون سازمان 
ملل برای مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی )پالرمو( 

بپیوندد.
به گزارش اقتصادآنلاین در همین راستا امروز نیز 
مرکز اطلاعات مالی در بیانیه ای از این تصمیم استقبال 
کرده و از مجمع به دلیل بررسی دقیق و غیرجناحی 
تشکر کرد. این مرکز همچنین آمادگی خود را برای 
ارائه کمک های کارشناسی در بررسی لایحه الحاق به 
کنوانسیون CFT اعلام و تأکید کرد که تصویب هر دو 
کنوانسیون پالرمو و CFT شرط لازم برای خروج ایران 
از لیست سیاه FATF و تعلیق اقدامات تقابلی علیه 
فعالیت های مالی ایران است. این بیانیه هشدار داد 
که اظهارنظر های غیرکارشناسی و هیجانی می تواند به 

تعاملات ایران با FATF آسیب بزند.
FATF وضعیت فعلی ایران در لیست

قرار   FATF سیاه  لیست  در   2۰۰۹ سال  از  ایران 
داشته و از سال 2۰۱۶، به دلیل اقدامات اصلاحی، 
بود.  شده  تعلیق  تقابلی  اقدامات  از  موقت  به طور 
 CFT بااین حال، عدم تصویب نهایی لوایح پالرمو و
لیست  به  دوباره  اسفند ۱۳۹۸  در  ایران  باعث شد 
سیاه بازگردد. این وضعیت محدودیت های شدیدی 
بر مراودات مالی و تجاری داخل کشور، به ویژه برای 
صادرکنندگان، تولیدکنندگان، و سرمایه گذاران، ایجاد 
کرد. اکنون تصویب مشروط پالرمو در اردیبهشت ۱۴۰۴ 
گامی مثبت در راستای کاهش این محدودیت هاست، 
اما خروج کامل از لیست سیاه همچنان به تصویب و 

اجرای کنوانسیون CFT وابسته است.
از ۴۱ توصیه FATF، ایران قبلا ۳۷ مورد را اجرا کرده 
بود و چهار توصیه باقی مانده به لوایح چهارگانه شامل 
اصلاح قانون مبارزه با پول شویی، اصلاح قانون مبارزه 
با تأمین مالی تروریسم، پالرمو، و CFT مربوط بود 
که دو لایحه اول قبلاً تصویب شده اند، و با تصویب 
پالرمو، اکنون تنها CFT باقی مانده است. بدون اجرای 
کامل این توصیه ها، ایران در لیست سیاه باقی خواهد 
ماند، که به معنای تشدید نظارت بر تراکنش های 
بین المللی  تجارت  هزینه های  افزایش  و  تجار  مالی 

است.
برای  ایران  می گویند  کارشناسان  به همین خاطر 
خروج از لیست سیاه FATF، باید اقدامات متعددی 
در   CFT لایحه  تصویب  جمله  از  دهد.  انجام  را 
مجمع تشخیص مصلحت نظام. این لایحه پس از 
تصویب در مجلس در سال ۱۳۹۷، به دلیل ایرادات 
شورای نگهبان و هیئت عالی نظارت مجمع، همچنان 
از  پس  دیگر  از سوی  است.  مانده  باقی  بلاتکلیف 
تصویب آن، ایران باید قوانین داخلی خود را با مفاد 
CFT هماهنگ کند، از جمله شفافیت در تراکنش های 
مالی و ارائه اطلاعات فرستنده و گیرنده و همچنین 
ارائه گزارش پیشرفت به FATF. به این معنی که ایران 
باید به طور دوره ای گزارش هایی از اقدامات انجام شده 
به FATF ارائه دهد تا بررسی های این سازمان برای 

خروج از لیست سیاه آغاز شود.
اگر چه برخی فعالان اقتصادی تاکید می کنند که 
همکاری نزدیک با FATF و کشور های عضو، همراه 
با ارائه استدلال های حقوقی و فنی، می تواند فرآیند 

خروج از لیست سیاه را تسریع کند.
CFT مجمع تشخیص مصلحت نظام در تصویب

مجمع تشخیص مصلحت نظام نقش کلیدی در 
این  در  برای موفقیت  دارد.   CFT تعیین سرنوشت
 CFT مسیر، لازم است مشابه پالرمو، مجمع، بررسی
از حاشیه های سیاسی  به دور  و  فنی  رویکردی  با  را 

انجام دهد. حضور نمایندگان دولت، وزارت اقتصاد و 
بانک مرکزی در جلسات مجمع برای پاسخ به ابهامات 

و ارائه مستندات هم می تواند راهگشا باشد.
بیش از این موارد، لازم است مجمع با اعمال شروط 
قوانین  چارچوب  در   CFT اجرای  مانند  مشخص 
داخلی نگرانی برخی از مخالفان را کاهش دهد. چرا 
که از دیدگاه آنان تعریف تروریسم در CFT مبهم 
بوده و ممکن است به منافع ملی ایران، به ویژه در 

حمایت از گروه های مقاومت، آسیب بزند.
البته موافقت اخیر رهبر انقلاب با بررسی مجدد 
لوایح FATF در مجمع نشان دهنده حمایت مشروط 
از این فرآیند است؛ بنابراین مجمع باید با هماهنگی 
با نهاد های بالادستی، اطمینان حاصل کند که مصوبه 
CFT با سیاست های کلی نظام هم راستاست. متولیان 
امر و دست اندرکاران نظام بیش از هر کسی می دانند 
که در سال های اخیر تعلل چندساله در بررسی لوایح 
FATF هزینه های اقتصادی سنگینی به کشور تحمیل 
کرده است؛ بنابراین لازم است مجمع باید با برگزاری 
جلسات منظم و فشرده، بررسی CFT را در اولویت 

قرار دهد.
FATF نظرات فعالان اتاق بازرگانی درباره

در  ایران  بازرگانی  اتاق  فعالان  نیز،  این  از  پیش 
سال های اخیر به طور مداوم از ضرورت تصویب لوایح 

FATF، به ویژه پالرمو و CFT، حمایت کرده اند.
دی ماه  در  بازرگانی  اتاق  رئیس  صمد حسن زاده، 
لیست  از  خروج  برای  دولت  تلاش های  وی   ،۱۴۰۳
سیاه FATF را ارزشمند خواند و از مجمع خواست 
همراهی لازم را انجام دهد. او تأکید کرد که مشکلات 

انتقال پول مانع اصلی توسعه تجارت خارجی است.
هم  بازرگانی  اتاق  نایب رئیس  پیرموذن،  حسین 
تحول  درباره  انقلاب  رهبر  رهنمود های  به  اشاره  با 
اقتصادی، از مجمع خواست با تصمیم گیری حکیمانه 
وی  کند.  برطرف  را  مالی  موانع   ،FATF درباره 
معتقد است که استفاده از توان داخلی نیازمند رفع 

نارسایی های مالی است.
عبدالرضا رضایی رئیس اتاق مشترک ایران و سوئد، 
 FATF هم با تأکید بر اینکه باید هرچه زودتر مشکل

حل شود، گفته بود: بدون حل مشکل FATF حتی 
اگر مذاکرات با آمریکا موفقیت آمیز باشد و تحریم ها 
رفع شوند، باز هم نمی توانیم با کشور های دیگر کار 
کنیم. یک بار برای همیشه باید این تصمیم را بگیریم 
که راهی جز عضویت در FATF نداریم. اقتصاد ما از 
اقتصاد روسیه و چین و ... قوی تر نیست. آنها هم با 

همه ملاحظاتشان عضو این سازمان هستند.
در مجموع اعضای اتاق در دیدار با رئیس جمهور در 
سال ۱۴۰۳، از سیاست های دولت برای تعاملات مالی 
شفاف حمایت کردند و آمادگی خود را برای همکاری 
اعلام  اجرایی  و  مشورتی  بازوی  به عنوان  دولت  با 
کردند. به اعتقاد آنان عدم الحاق به FATF خسارات 
اقتصادی سنگینی به همراه دارد و فرصت های تجاری 

ایران را محدود می کند.
CFT تصویب می شود؟

اگر چه تصویب مشروط پالرمو گامی مهم در مسیر 
بهبود جایگاه ایران در نظام مالی جهانی است، اما 
اجرای  و  تصویب  به   FATF سیاه  لیست  از  خروج 
CFT وابسته است. به نظر می رسد مجمع تشخیص 
با رویکردی کارشناسی، شروط  باید  مصلحت نظام 
لازم را برای حفظ منافع ملی اعمال کرده و با تسریع 
به  بیشتر  هزینه های  تحمیل  از   ،CFT بررسی  در 
اقتصاد ایران جلوگیری کند. همکاری نزدیک دولت، 
وزارت اقتصاد، و مرکز اطلاعات مالی با مجمع، همراه 
با اطلاع رسانی شفاف به افکار عمومی، می تواند به 
کاهش مقاومت ها و اجماع سازی کمک کند. فعالان 
در  مهمی  نقش  بازرگانی،  اتاق  به ویژه  اقتصادی، 
حمایت از این فرآیند دارند و باید با ارائه داده های 
اقتصادی، تأثیرات مثبت خروج از لیست سیاه را به 

تصمیم گیران نشان دهند.
برای اقتصاد ایران، که در شرایط تحریم و فشار های 
به  می تواند   FATF به  الحاق  دارد،  قرار  بین المللی 
سرمایه گذاری  جذب  تجارت،  هزینه های  کاهش 
خارجی، و بهبود معیشت مردم کمک کند. بااین حال، 
این فرآیند باید با دقت و با در نظر گرفتن ملاحظات 
امنیتی و سیاسی انجام شود تا از هرگونه سوءاستفاده 

کشور های متخاصم جلوگیری شود.

در  زیادی  نگرانی  و  دغدغه  اکنون  حال  این  با 
در  و  دارد  وجود   CFT با  مجمع  موافقت  خصوص 
این راستا برخی رسانه ها گزارش داده اند این بند اگر 
چه در دستور کار مجمع قرا دارد، اما اغلب اعضای 
آن موافقت چندانی با آن ندارند. با این حال با توجه 
با بررسی مجدد CFT در  انقلاب  به موافقت رهبر 
می دانند.  محتمل  را  تصویب  امکان  برخی  مجمع، 
خصوصا که فشار اقتصادی در کشور و نیاز به کاهش 
محدودیت های مالی و جذب سرمایه گذاری خارجی، 
به ویژه در دولت پزشکیان، انگیزه ای قوی برای تصویب 
عدم  معتقدند  موافقان  است.  کرده  ایجاد   CFT
عضویت در FATF مانع جدی برای تجارت بین المللی 

است.
تصویب مشروط پالرمو نشان دهنده آمادگی مجمع 
برای یافتن راه حل های میانه با اعمال شروط برای حفظ 
منافع ملی است. این الگو می تواند برای CFT نیز تکرار 

شود.
این  در  مخالفت ها  که  است  حالی  در  این 
خصوص ادامه دارد. به عنوان مثال، میثم ظهوریان، 
نماینده مجلس، هفته گذشته خبر داد که بیش 
از ۱۵۰ نماینده مجلس با پیوستن به CFT و پالرمو 
این  تصویب  مخاطرات  نامه ای،  طی  و  مخالف اند 
لوایح و مخالفت خود را با آن اعلام کردند. چرا که 
آنان معتقدند که مجمع نباید به مصوبه مجلس در 
استناد کند. منتقدان معتقدند تعریف  دوره قبل 
بر  به فشار  تروریسم در CFT ممکن است  مبهم 
گروه های مقاومت یا نهاد های نظامی داخل کشور 

منجر شود.
همچنین هنوز هم برخی ایرادات شورای نگهبان به 
CFT مانند 2۰ ایراد شرعی و قانونی در سال ۱۳۹۷ 
مذاکرات  نیازمند  آنها  رفع  و  پابرجاست  همچنان 
پیچیده است؛ بنابراین الزاماتی چون اجماع سیاسی 
ارائه  مجلس،  مخالفت های  کاهش  و  مجمع  در 
همکاری  امنیتی،  نگرانی های  رفع  برای  قوی  شروط 
کارشناسی دولت و مرکز اطلاعات مالی با مجمع، از 
اهمیت زیادی برای تصویب CFT در مجمع تشخیص 

مصلحت نظام برخوردار است.

بانک مرکزی حجم کل معاملات انجام شده در بازار ارز تجاری از 
ابتدای امسال را ۳ میلیارد و ۹۱۰ میلیون دلار برآورد و اعلام کرد: از 
ابتدای امسال تا 2۳ اردیبهشت ماه جاری در مجموع ۶.۵ میلیارد 

دلار ارز مورد نیاز برای واردات را تامین شده است.
به گزارش ایرنا، بانک مرکزی همچنین اعلام کرده که حجم کل 
معاملات در بازار ارز تجاری از ابتدای سال جاری تا 2۵ اردیبهشت 

۳ میلیارد و ۹۱۰ میلیون دلار بوده است.
از ابتدای سال جاری تا 2۳ اردیبهشت ماه بانک مرکزی مبلغ ۶ 
میلیارد و ۵۸۶ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی و دارو، 
تجاری و بازرگانی و خدمات تامین کرده است. در این مدت برای 
کالاهای اساسی و دارو ۱ میلیارد و ۷۸۸ میلیون دلار، برای کالاهای 
تجاری و بازرگانی مبلغ ۴ میلیارد و ۵۹۳ میلیون دلار و برای خدمات 

2۰۵ میلیون دلار تامین ارز صورت گرفته است.
بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات کالاهای اساسی 

و کشاورزی ۱ میلیارد و ۴۸۱ میلیون دلار و برای دارو، مواد اولیه 
دارویی و تجهیزات پزشکی ۳۰۷ میلیون دلار ارز تامین کرده است.

در مجموع طی مدت مذکور ۱ میلیارد و ۷۸۸ میلیون میلیون دلار 
برای کالاهای اساسی و کشاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی را با نرخ 
2۸۵۰۰ تومان و با هدف حمایت از مصرفکنندگان و دسترسی اقشار 

جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزانتر تأمین شد.
همچنین از ابتدای سال جاری تا 2۳ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ میزان 
کل تامین ارز صنایع مبلغ ۴ میلیارد و ۵۹۳ میلیون دلار بوده است 
که میزان ارز تأمینی برای گروه های »صنایع حمل و نقل و خودرو« 
۱ میلیارد و ۹۵ میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« 
۷۷۸ میلیون دلار، »ماشین آلات و تجهیزات تولید« ۴۹۹ میلیون 
»صنایع  دلار،  میلیون   ۴۹۱ پلیمری«  و  شیمیایی  »صنایع  دلار، 
معدنی« 2۳2 میلیون دلار، »منسوجات و پوشاک« ۱۰۵ میلیون 
دلار و »سایر صنایع« ۱ میلیارد و ۳۹۳ میلیون دلار تا پایان روز 2۳ 

اردیبهشت ماه سال جاری بوده است.
به گزارش ایرنا، محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی امروز 
)۱۷ اردیبهشت (  از برنامه های آتی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
از جمله راه اندازی بازار ارز اشخاص و فروش امتیاز صادراتی 

خبر داد.
به گفته فرزین، توسعه سامانه ارز تجاری از حالت بازار نقد به 
بازار سلف و فوروارد و پیمان های آتی، راه اندازی بازار ارز اشخاص 
جهت توسعه صادرات غیرنفتی و عرضه ارز صادرکنندگان خرد به 
صورت طراحی امتیاز صادراتی به طوری که امکان تفکیک سیاست 
ارزی از سیاست تجاری به منظور تشویق صادرات از محورهای 

فعالیت این مرکز در سال جاری خواهد بود.
صورت  به  خدمات  ارز  بازار  راه اندازی  خواستار  همچنین  وی 
غیرمتمرکز بر اساس زمانبندی مشخص به طوری که کلیه نیازهای 

ارزی و راه اندازی بازار اسکناس مسافرتی شد.

از پالرمو تا CFT؛ ایران در آستانه خروج از لیست سیاه قرار FATF دارد؟ 

سایه ابهام بر سر یک کنوانسیون دیگر
تصویب مشروط پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام، روزنه ای برای پایان انزوای مالی کشور گشوده است. حالا همه نگاه ها به CFT دوخته شده؛ 
لایحه ای که می تواند قفل محدودیت های اقتصادی را بگشاید. اما سایه نگرانی های امنیتی و مخالفت های سیاسی بر سرنوشت CFT سنگینی می کند. آیا 

مجمع تشخیص، گام نهایی برای فرار از لیست سیاه FATF را برمی دارد؟

تامین ارز واردات از ۶.۵ میلیارد دلار عبور کرد

ایران از سال 
2009 در لیست 

 FATF سیاه
قرار داشته و از 
سال 201۶، به 
دلیل اقدامات 

اصلاحی، 
به طور موقت از 
اقدامات تقابلی 

تعلیق شده بود. 
بااین حال، عدم 
تصویب نهایی 
لوایح پالرمو و 

CFT باعث شد 
ایران در اسفند 

1۳98 دوباره 
به لیست سیاه 

بازگردد

راستای مسئولیت  در  این سازمان  کرد:  اعلام  ایمیدرو  عامل  هیات  رئیس 
اجتماعی، با بهره مندی از تجارب کمیته ملی المپیک، به توسعه نشاط اجتماعی 

کمک می کند.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، محمد آقاجانلو در مراسم امضای تفاهم نامه 
همکاری با رئیس کمیته ملی المپیک اظهار داشت: در مجموعه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و ایمیدرو، - از مهندس اتابک به عنوان وزیر تا سایر اعضا که در 
ذیل این مجموعه هستیم- این اعتقاد راسخ وجود دارد، تا در راستای مسئولیت 
اجتماعی و در چهارچوب تعریف شده، در کنار ورزش و کمیته ملی المپیک 

باشیم.
وی افزود: توجه به سلامت و نشاط جامعه، جزو برنامه های ایمیدرو در 
راستای انجام مسئولیت های اجتماعی است و در تلاش هستیم برای تحقق این 
امر، در حوزه مورد نظر فعالیت کنیم. در واقع از نگاه ما، این اقدام -که با بهره 
مندی از تجارب کمیته ملی المپیک ایجاد نشاط و سلامت کند -، سرمایه گذاری 
برای همکاران خودمان محسوب می شود و هم اینکه برای جامعه نیز مفید و 

 موثر خواهد بود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با ابراز خرسندی از فرصت فراهم شده 
برای ایجاد همکاری میان ایمیدرو و کمیته ملی المپیک، اظهار داشت: باور داریم 
که خیر و برکت این حمایت به صنعت هم خواهد رسید تا بیشترین منافع از 

امضای این تفاهمنامه متوجه کشور عزیزمان شود.
وی ادامه داد: امیدواریم با همکاری پیش رو، در راستای منافع ذاتی ایمیدرو، 

در حوزه ورزش و به اهتزاز در آوردن پرچم مقدس کشور عزیزمان سهیم باشیم .
سابقه ۱۴۰ ساله کمیته ملی المپیک

محمود خسروی وفا، رئیس کمیته ملی المپیک در این مراسم ضمن خیر مقدم 
به رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: کمیته بین المللی المپیک، سازمانی توانمند 
با سابقه ۱۴۰ ساله است. به طوری که ورزشکاران کسب کننده سهمیه برای 
حضور در بازی های المپیک، نیازی به ویزا نداشته و با آی دی کارت می توانند 

به کشور میزبان بازی ها سفر کنند.
رئیس کمیته ملی المپیک با اشاره به ویژگی های خاص بازی های المپیک با 
حضور مقامات عالی رتبه کشورهای مختلف جهان و جمع کثیری از اصحاب 
رسانه و پوشش تلویزیونی و استقبال مردمی در شبکه های اجتماعی، گفت: 
چنین شرایطی، از ظرفیت و پتانسیل فوق العاده ای در عرصه خبر و تصویر 

برخوردار است که به آن می توان به عنوان یک فرصت نگاه کرد.
خسروی وفا ادامه داد: در جریان المپیک پاریس، به رغم حادثه تلخی که 
برای شهید رئیسی و همراهان عزیزش پیش آمد و باعث تلخی خاطر مردم و 
جامعه شد، طی 2۰ روز، ۴۰ ورزشکار اعزامی کشورمان با درخشش در بازی ها و 
برافراشتن پرچم مقدس کشورمان، فضا را متفاوت و متحول کردند. به طوری که 
نشاط، عرق، وحدت و همبستگی ملی دوباره شکل گرفت و این رویداد، نشان 

دهنده قدرت ورزش در جامعه است.
امضای تفاهم نامه همکاری، نقطه عطفی برای ورزش ایران

مهدی علی نژاد، دبیر کل کمیته ملی المپیک ضمن تقدیر و تشکر از مسئولان 

ایمیدرو اظهار داشت: سال هاست که مقوله ورزش به عنوان بزرگترین و مهم 
ترین مقوله اجتماعی، ابزاری برای معرفی فرهنگ، تمدن و توسعه کشورهای 
مختلف شده است. به نحوی که بررسی جایگاه کشورهای برتر المپیک، بسیاری 

مسایل را روشن می سازد.
وی افزود: نگاهی به برترین تیم های رده بندی جدول بازی های المپیک نشان 
می دهد که بیشترین افتخار و موفقیت متعلق به کشورهایی است که توسعه 
یافته بوده و از اقتصاد و نظام قدرتمندی برخوردارند. در این میان، موضوع 
اقتصاد و حمایت مالی از ورزش، نقش مهم و مستقیمی با هم دارند و در واقع 

لازم و ملزوم یکدیگرند.
با اشاره به رویدادهای مهم سال 2۰2۵ گفت: محور رویدادهای  علی نژاد 
ورزشی دنیا، میدان بزرگ المپیک است که توسط کمیته های ملی المپیک 
سراسر دنیا و با کمک میزبان شکل می گیرد. در کنار آن، بازی های آسیایی 
و همبستگی کشورهای اسلامی و دیگر رویدادهای چند رشته ای هم به سهم 
خود مهم هستند که به جز مشخص کردن جایگاه ورزش کشورها، میدانی مهم 
برای معرفی توانایی و همچنین ارتباط های مهم بین ملت ها و کشورها به شمار 

می آید.
وی افزود: به عنوان مثال، بازی های همبستگی کشورهای اسلامی )ریاض( که 
به تازگی آخرین جلسات تخصصی دوره نخست آن در کمیته خاتمه یافت چند 
ماه دیگر با حضور ۵۷ کشور مسلمان دنیا از چند قاره، محلی مناسب برای ایجاد 

بسیاری از ارتباطات است که بخشی از آن ورزش به شمار می رود.

علی نژاد خاطر نشان کرد: امضای تفاهم نامه و حمایت ایمیدرو از کمیته 
برای  تواند نقطه عطفی  برنامه های آن، می  و  المپیک و فعالیت ها  ملی 
ورزش ایران باشد تا با حضور صنعت در کنار ورزش به حضور موفق کاروان 
های ورزشی کشورمان در میادین بین المللی به خصوص رویدادهای چند 
رشته ای همانند بازی های آسیایی و المپیک بینجامد که جای تقدیر و تشکر 

دارد.

آقاجانلو در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری با کمیته ملی المپیک
و در راستای مسئولیت اجتماعی، به توسعه نشاط اجتماعی کمک می کند ایمیدر


